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"Els establiments primer eren reticents a la llei del 
tabac, però ara han vist que és positiva" 
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A Xavier Marquès, pare de família, li costava trobar locals de restauració sense fum on poder anar amb els seus 
fills, de manera que va decidir agrupar-los en un web que pogués servir d'utilitat a persones que es trobessin 
en la seva mateixa situació.  
 
Si ha hagut de fer una llista, vol dir que realment és difícil trobar locals sense fum a Girona? 
Francament, sobretot els dies festius, sí. Tinc dos fills petits, i volem poder anar a llocs en què, des que existeix 
la Llei antitabac, no deixin fumar. El web l'he fet de tota la província perquè sigui més ampli, però jo que em 
moc per Girona, puc dir que és difícil trobar llocs, ja que sempre acabes anant als mateixos perquè no saps si 
n'hi ha més, ni si estan oberts o què. Parlant amb la meva dona se'ns va acudir fer un web així, per donar-li 
una mica de ressò i que els mateixos restaurants s'hi puguin anar apuntant. Així, la gent que té criatures i vol 
anar a llocs que no siguin perjudicials per ningú, hi pot anar tranquil�lament.  
Quants restaurants s'hi han adherit? 
Fa una setmana que vaig començar a fer el web, el vaig enviar als gremis de bars, cafeteries, cases rurals... i 
de moment estan responent bastant bé. Potser en tenim uns 40 o 50.  
Es volen convertir en una guia gastronòmica alternativa?  
Sí, ho podríem dir així. Més que gastronòmica quant a menús, volem ser una guia del lleure saludable. Quan 
tens temps lliure i vols anar a fer un cafè o a una casa de turisme rural, podràs saber on pots anar sense que 
fumi ningú. 
Pensa que una guia d'aquestes característiques l'hauria d'haver realitzat una administració o els gremis 
interessats, en lloc d'un ciutadà?  
De fet, sí. De guies de restauració n'hi ha moltes, però totes parlen dels menús, les cartes i els preus, però no 
n'hi ha cap on surtin aquestes opcions, si els establiments estan adaptats o no. És difícil poder anar sobre segur 
en algun lloc. 
Hi ha molta gent per a la qual un local sense fum és determinant a l'hora d'escollir?  
Els adults, si no fumen, per si sols ja hi van, i el fet d'anar amb criatures és un afegit a l'hora de buscar llocs 
així. El tabac, encara que sigui indirectament, els pot afectar una mica, i si de petits s'acostumen a estar lluny 
del fum, millor.  
Els locals compleixen suficientment la normativa?  
Sí. Dels que hi ha, un 80% són locals totalment sense fum, sense dos espais. La resta són habilitats, i tenen 
separació de la sala de fum amb la resta. Aquells en què es pot fumar a tot el local ja no s'inclouen a la guia.  
I si finalment s'acaba prohibint fumar a tots els locals, què farà? 
(Riu) Llavors en farem una altra. De moment, la guia és a dia d'avui, que crec que pot ser d'utilitat. 
Veu proper, però, aquest horitzó? 
Sé que, si més no, les administracions ho estan mirant. Quan es va implantar la llei, molta gent hi estava en 
contra, però m'ha sorprès perquè molts restaurants s'hi han adaptat positivament. Primer n'eren reticents, però 
ara han vist que és positiva. 
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